
 

 

 

Folketingets Sundhedsudvalg har den 15. august 2022 stillet følgende spørgsmål nr. 

988 (Alm. del) til sundhedsministeren, som hermed besvares.  Spørgsmålet er stillet 

efter ønske fra Karina Lorentzen Dehnhardt (SF). 

 

Spørgsmål nr. 988:  

”Ministeren bedes redegøre for, hvor længe ministeren tænker, Esbjerg Kommune 

kan vente med at iværksætte initiativer på Fanø i forhold til PFAS? Ministeren bedes 

også redegøre for, hvilke konsekvenser undladelse af handling kan få for kommunen. 

Der henvises til artikel i Jydske Vestkysten 12/8-22: ”Der er fortsat giftigt drikkevand 

på populær ferieø: Styrelse har for en måned siden givet klokkeklar besked om, at 

vandet bør renses straks - men intet er sket”.  

https://jv.dk/artikel/der-er-fortsat-giftigt-drikkevand-p%C3%A5-popul%C3%A6r-fe-

rie%C3%B8-styrelse-har-for-en-m%C3%A5ned-siden-givet-klokkeklar-besked-om-at-

van-det-b%C3%B8r-renses-straks-men-intet-ersket?rss? 

e_id_s=6568afe334320e70ffe71c07bc020d03bc93d00ff305334828fde23eb488c508&

utm_source=Responsys&utm_medium=email&utm_campaign=Redaktion_Daily_ 

Newsletter_JV_Morgen&e_id_m” 

 

Svar: 

Jeg forstår til fulde bekymringen omkring PFAS i drikkevandet på Fanø. PFAS er et 

yderst problematisk kemikalie, som ikke bør være i miljøet og slet ikke vores drikke-

vand. Derfor er jeg også glad for, at Esbjerg Kommune har handlet i sagen, og har 

fulgt Styrelsen for Patientsikkerheds anbefaling om tiltag der reducerer eksponerin-

gen for PFAS, så borgerne på Fanø fremadrettet kan føle sig trygge, når de drikker 

vandet.  

 

Jeg har til besvarelsen indhentet følgende bidrag fra Styrelsen for Patientsikkerhed, 

som jeg kan henholde mig til:  

 

”Det er vandforsyningerne, der er ansvarlige for, at der leveres rent drikkevand til for-

brugerne. Kommunerne fører tilsyn med vandforsyningssystemer, og det er kommu-

nerne, der træffer afgørelse om påbud, herunder tidsfrister for efterlevelse af vilkår i 

påbuddet. 

 

Styrelsen for Patientsikkerhed yder alene sundhedsfaglig rådgivning til myndigheder i 

miljøspørgsmål, jf. § 212a, stk. 4 i sundhedsloven. 

 

Styrelsen har været i løbende dialog med Esbjerg Kommune, der som beskrevet har 

det overordnede ansvar for at tage hånd om problemet, og ydet sundhedsfaglig råd-

givning. 
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Side 2 

Styrelsen for Patientsikkerheds tilgang har i den sammenhæng været, at beboernes 

eksponering over for drikkevand, som overskrider kvalitetskravet, skal være kortvarig, 

og derfor har styrelsen anbefalet umiddelbare tiltag, som reducerer eksponeringen. 

I juli 2022 fremsendte Esbjerg Kommune en opdateret handlingsplan for at nedbringe 

PFAS-indholdet i drikkevandet på Fanø. Af handlingsplanen fremgik etablering af kul-

filtrering som en midlertidig løsning, så indholdet af PFAS i drikkevandet kunne ned-

bringes inden for få måneder. Styrelsen anbefalede Esbjerg Kommune, at etablere 

den midlertidige løsning med kulfiltrering straks. 

 

Endvidere anbefalede styrelsen, at Esbjerg Kommune, sideløbende med den midlerti-

dige løsning med kulfiltrering, arbejdede med supplerende midlertidige tiltag, som 

kunne aktivere og supplere kulfiltreringen, hvis kulfiltreringen ikke nedbragte PFAS-

indholdet til koncentrationer, som opfyldte drikkevandskvalitetskravet for indhold af 

PFAS. 

 

Esbjerg Kommune har den 29. august 2022 oplyst til styrelsen, at der nu er blevet ud-

arbejdet en løsning i henhold til styrelsens anbefalinger. 

  

Fanø vandværk har desuden oplyst om de konkrete tiltag på: Drikkevandet på Fanø 

bliver renset med øjeblikkelig virkning (fanoe.dk). Konkret oplyser Fanø vandværk, at 

der inden for en måned vil blive etableret et kulfilter, og sideløbende med installerin-

gen af det midlertidige kulfilterfiltreringsanlæg etableres der et mere langsigtet ion-

bytteranlæg, som vil kunne fjerne tilstrækkeligt PFAS til, at drikkevandet på Fanø 

overholder vandkvalitetskravene for indhold af PFAS.” 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

 

 

Magnus Heunicke      /      Maria Petersen Ølholm 
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